
 

 

Referat af studienævnsmøde onsdag den 27. september 2023
 
Til stede: 
Johannes Struijk (JJS), formand  
Steffan Wittrup McPhee Christensen (SWMC) 
Steffen Frahm (KSF) 

 
Afbud:  
Erika Spaich (EGS) 
 
 

Melina Isabella Bødker (MIB) 
Frederik Fruergaard Jensen (FFJ) 
Aparna Banerjee (ABA) 
Katja Møller Jensen (KMJ), næstformand 
 
Observatører: 
Louise Pape-Haugaard (LPH), studieleder 
Sune Midtiby Jensen (SMJ), SUND studievejledning 
Pernille Lykkegaard (PL), strategisk rådgiver, Det Sundhedsvidenskabelige Fakultet 
Clara Bender (CB), adjunkt 
Louise Juvoll Madsen, kvalitetsmedarbejder 
 
Referent: Susanne Kragelund Hansen (SKH) 
                
       

Dagsorden: 
1. Godkendelse af dagsorden  
2. Godkendelse af referat af SN møde 280823 
3. Behandling af handlingsplaner 
4. Behandling af censorrapporter sommereksamener 
5. Behandling af forslag til nyt valgfag på KVT 
6. Orientering om opstilling til valg (studerende) 
7. Drøftelse om mulighed for enkeltfag på MSK FYS 
8. Meddelelse om ny ST BA studieordning 
9. Input til hvordan de nye rammer i kandidatreformen for kandidatuddannelserne bedst udfyldes 
10. Meddelelser  
11. Eventuelt 

  

Punkter til behandling for lukkede døre: 

12. Merit, dispensationer og klager 
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Ad 1. Godkendelse af dagsorden 
Dagsordenen blev vedtaget. Punkt 7 blev udskudt til senere tidspunkt. 
 
Ad 2. Godkendelse af referat fra seneste møde 
Referatet fra mødet den 28. august 2023 blev godkendt, efter at SKH retter studienævnets 
studenterrepræsentanters semestre fra 2. til 3. 
 
Ad 3. Behandling af handlingsplaner 
JJS gennemgik de aktuelle tiltag fra handlingsplanerne for studienævnets uddannelser, som listet herunder. 
Studienævnet behandlede tiltagene og kom med input til kommende handlinger. 
 
Input til aktuelle tiltag 
Sundhedsteknologi BA 

• For at mindske frafald: 
Der er relativt højt frafald (30-40 %). Studieskift tæller dog også som frafald. 
En match-tjekker er udarbejdet og iværksat. Den genbesøges i 2024. Semesterkoordinator på ST1 
har spurgt studerende til studiestart, om de havde brugt match-tjekkeren, og det havde de ikke. 
JJS udarbejder en analyse af potentielle årsager til frafald. 
Desuden indebærer de aktuelle tiltag informationsmateriale og studiestartsevaluering. 
 

• Pga. overskridelse af normeret studietid: 
Det bliver behandlet i datapakken i december. 
 

• For at sikre sammenhæng mellem adgangsgrundlaget og uddannelsens faglige niveau: 
I forbindelse med overskridelse af normeret studietid og frafald bliver dette punkt også behandlet i 
datapakken i december. 
 

• Studiemiljø og trivsel: 
Det bliver behandlet i datapakken i december. 
 

KVT 
• På baggrund af frafald: 

En ’Code of conduct fra tutorerne’ samt forpligtelser ved at være ambassadør er ved at blive 
udarbejdet for at imødekomme ønsker om en bedre studiestart. 
 
Mulige forklaringer på det store optag på KVT 2023: Det kan skyldes folkemunde blandt dem, der 
ønsker en videreuddannelse. Man er desuden ikke længere interesseret i at komme ud som 
sygeplejerske, og KVT tilbyder en ny profil. 
 

• På baggrund af overskridelse af normeret studietid: 
Der skal få studerende til at skabe %-vis stort udfald, og ved at se på individ-niveau er der næsten 
altid en forklaring (fortrinsvis barsel og sygdom). 
 

• Studiemiljø og trivsel: 
Det bliver behandlet i datapakken i december. 
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MSK FYS 
• For at mindske frafald: 

Der er ikke stort frafald, men grundet det lave antal studerende, giver en enkelt studerende stort 
udslag i frafaldsprocenten. 
 

• Studiemiljø og trivsel: 
Det bliver behandlet i datapakken i december. 
 

Smerte MA 
• For at øge optaget: 

Der arbejdes med udbud af enkeltfag og projektmoduler. 
 

• Tydeligere kobling mellem forskning og praksis for at styrke uddannelsen: 
Det blev foreslået at drøfte nødvendigheden af en mulig studieordningsrevision på mødet i 
oktober. 
 

• For at styrke studiemiljø og tilknytning til AAU: 
Studerende er her 10-12 gange på 2 år (kompakt tilrettelagt). Der er meget online projektarbejde 
pga. stor geografisk spredning af studerende. Der arbejdes med flere sociale tiltag. 
 

Forslag til kommende tiltag 
ST BA: 

- Genbesøge spørgsmålene i match-tjekkeren. 
- Ændre informationsmateriale (Uddannelsesguiden). Det haster at komme med input til næste 

publicering.  
- En uge hvor potentielle studerende kan komme og ’snuse’ til studiet (sommerskole). Vigtigt at 

adskille det fra studiepraktik – 1.g viser ikke meget interesse for studiepraktik, og mange har ikke ST 
som høj prioritet. Man skal have fat i 3.g’erne. Der skal lægges vægt på, at studerende opdager 
forskellene mellem ST og fx Medis/Medicin. 

- Markedsføring ved events på gymnasier. 
 
Opfølgning: 
Studenterrepræsentanterne i studienævnet læser uddannelsesguiden for ST BA og kommer evt. med input 
dertil. SKH følger op på det. 
 
Ad 4. Behandling af censorrapporter sommereksamener 
Studienævnet behandlede de indkomne censorrapporter for MSK FYS og Smerte MA. 
 
MSK FYS 
8 ud af 19 har svaret. Der var stort set kun positive kommentarer. 
 
Smerte MA 
4 ud af 8 har svaret. Der var kun positive kommentarer, og intet til behandling. 
 
Ad 5. Behandling af forslag til nyt valgfag på KVT 
CB deltog under dette punkt og fremlagde forslag om et nyt valgfag på 3. semester KVT. Studienævnet 
drøftede dernæst forslaget. 



4 

 

 

 
Valgfaget skal hedde ’Evaluering af digitale sundhedssystemer’ og være på 5 ECTS. Grundet et stort optag 
på KVT i efteråret 2023 og med kun tre tilgængelige valgfag har CB udarbejdet forslaget til dette valgfag, 
som vil gøre de studerende kompetente til at evaluere digitale sundhedssystemer. Flere studerende har i 
2022 gennemført et fag uden om KVT studieordningen end foregående to år. Valgfaget vil være i tråd med 
SUNDs vision om at blive førende inden for ’digital health’. CB præsenterede kursets tænkte læringsmål og 
modulaktiviteter. 
 
Studienævnet kommenterede, at mange studerende kommer fra Århus og omegn og vælger derfor at søge 
forhåndsmerit for kurser på AU. 
 
Studienævnet kommenterede, at kursets indhold virker til at delvis overlappe med et kursus på 1. 
semester. CB svarede, at forskellen er, at brugen af digitale sundhedssystemer er i fokus i det nye kursus. 
Det kunne med fordel specificeres i læringsmålene. Vurdering af ’health literacy’ er desuden ikke med i 1. 
semester kurset. 
 
MIB kommenterede, at kurset vil være mere attraktivt for KVT-studerende, hvis det tilbyder mere 
entreprenørskab og innovation. Hun spurgte desuden, om der er programmering i kurset. CB svarede, at 
der er mere design end programmering. 
 
LPH foreslog, at studienævnet kunne undersøge, hvordan man får ’Entrepreneurship and Innovation’ ind 
som et valgfag på KVT3. Udfordringen er, at Idræt vil køre det om foråret. LPH foreslog at køre det dobbelt 
og tilpasse det til KVT om efteråret. 
 
MIB nævnte desuden et kursus på Teknoantropologi i ’Data Learning’, som hun foreslog som et KVT3-
valgfag. 
 
Studienævnet drøftede kort, om kurset bliver for kompakt til 5 ECTS, men var positive til valgfaget, og 
studieleder bekræftede, at der er rammer til at iværksætte det. 
 
Opfølgning: 
Inden udgangen af uge 40 vil en arbejdsgruppe bestående af CB, KSF og MIB komme med næste udkast til 
kurset, som sendes til skriftlig høring hos studienævnet og studieleder. 
 
Ad 6. Orientering om opstilling til valg (studerende) 
Den 29. september udskrives valg blandt studerende til kollektive organer på AAU – herunder studienævn. 
Ubesatte pladser til studerende forbliver ubesatte i resten af valgperioden, dvs. frem til 31. januar 2025. 
Frist for indsendelse af kandidatliste er den 27. oktober kl. 12. Her skal man have besluttet at stille op. 
 
LPH fremlagde, at hun har haft møde med Valgsekretariatet om, hvordan man får studerende til at stille op. 
Mødet udmundede i følgende kommende tiltag: 
 

- Fortælle om råd og nævn og hvad valgprocessen er. Gøres ved fredagsbar den 6. oktober. En fra 
FAK-SUND, en fra Studentersamfundet, SN-næstformanden, SN-formanden og studieleder deltager. 
Studerende bliver opfordret til at stille op og til at stemme. 
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- Man kan lægge valget i studerendes skemaer (hvornår er der frist for at stille op, hvornår foregår 
valget). 
 

- Det andet studienævn sender forperson, næstforperson og studieleder ud på enkelte semestre for 
at reklamere for valget. 
 

- Forslag om nyt info-rum på Moodle om valget – dette lægges desuden i studerendes skemaer. 
 
Af de tilstedeværende VIP’er bekræftede SWMC og KSF at genopstille. 
 
Opfølgning: 
Studienævnet gør VIP’erne opmærksom på valget. 
 
Ad 7. Drøftelse om mulighed for enkeltfag på MSK FYS 
Punktet blev udskudt til oktober. 
 
Ad 8. Meddelelse om ny ST BA studieordning 
JJS orienterede om kommende studieordning for ST bachelor. 
 
Det overvejes at (gen)indføre ophold på sygehuset på 5. semester. Det kræver samarbejde med sygehuset, 
og derfor skrider processen langsomt frem. 
 
Der er holdt to møder om studieordningsrevisionen, hvor studienævnsmedlemmer og 
semesterkoordinatorerne tilknyttet ST deltog. 
 
Der er frist for inddatering af studieordningen den 1. november.  
 
Ad 9. Input til hvordan de nye rammer i kandidatreformen for kandidatuddannelserne bedst udfyldes 
På baggrund af bilag og kort oplæg fra LPH drøftede studienævnet spørgsmål om nye rammer i 
kandidatreformen. 
 
Hovedtræk i reformen: 
Kandidatudvalget har fået til opgave at udforme det nye kandidatlandskab. Samlet set skal 30 % af 
kandidatpladserne omlægges til 75 ECTS kandidatuddannelser og fleksible erhvervskandidatuddannelser (75-
120 ECTS). Alle videnskabelige hovedområder berøres af omlægningen. Det drejer sig om: 
 

Fordeling på hovedområde Studienævn og Uddannelser 
30% af tilgangen på naturvidenskab SN-ST: KVT 

SN-IF: Idræt (obs gymnasielæreruddannelse) 
15% af tilgangen på teknisk videnskab SN-ST: Sundhedsteknologi 
10% af tilgangen på sundhedsvidenskab SN-med: Medicin med industriel specialisering 

SN-ST: MSK FYS 
SN-IF: FSV 

40% af tilgangen på samfundsvidenskab Ingen uddannelser 
35% af tilgangen på humaniora  Ingen uddannelser 
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I oktober 2024 afrapporterer Kandidatudvalget, og fra januar 2025 – december 2027 udvikler studierne 
ændringerne i kandidatuddannelserne. 
 
På nationalt niveau skal der være enighed om at oprette en bestemt uddannelse ens. Det kan få betydning 
for Sundhedsteknologi, fordi lignende uddannelser udbydes på to andre universiteter. 
 
Kandidatudvalget har bedt studienævnene om faglige input til nedenstående spørgsmål. 
  
Erhvervskandidatuddannelse (deltidsuddannelse, der tages sideløbende med beskæftigelse. Gennemføres 
med løn i stedet for SU): 
 

Hvilke eksisterende kandidatuddannelser indenfor studienævnet kan med fordel udbydes som 
erhvervskandidat – og hvorfor? 

Hvilke eksisterende kandidatuddannelser indenfor studienævnet vil være uhensigtsmæssige at udbydes 
som erhvervskandidat – og hvorfor? 

Hvilke eksisterende kandidatuddannelser indenfor studienævnet kan med fordel udbydes som 
erhvervsrettede kandidatuddannelser med virksomhedsforløb (ny type uddannelse der udvikles af 
kandidatudvalget)? 

Hvilke eksisterende kandidatuddannelser indenfor studienævnet vil være uhensigtsmæssige at udbydes 
som erhvervsrettede kandidatuddannelser med virksomhedsforløb – og hvorfor? 

 
Kandidatuddannelser af 75 ECTS 

 
Hvilke eksisterende kandidatuddannelser indenfor studienævnet kan med fordel omlægges til 1¼-årige 
uddannelser – og hvorfor? 

Hvilke eksisterende kandidatuddannelser indenfor studienævnet vil være uhensigtsmæssigt at omlægge 
til 1¼-årige?  

 
Kommentarer/holdninger fra studienævnet: 

- MSK FYS studerende vil ikke tage uddannelsen, hvis de ikke får SU. 
- Vil en 75 ECTS kandidatuddannelse give mulighed for et efterfølgende ph.d.-forløb? LPH: Man skal 

stilles ens i forhold til forskning, om man har en 75 eller en 120 ECTS kandidatuddannelse. 
- Mulighed for erhvervskandidat på 75 ECTS: Man kunne sælge den over for virksomhederne, at det 

vil være attraktivt at få deltids arbejdskraft under uddannelse, og at de studerende laver 
virksomhedsrelateret projektarbejde. 

- Geografisk udfordring med Aalborg – mange kommer langvejs fra, og det kan give udfordringer med 
tilrettelæggelse af uddannelsen: 

o Forslag om at tilrettelægge uddannelser med kompakt 3 måneders studie + 3 måneders 
arbejde. 

- Virksomheder ønsker ikke at give løn under uddannelse – derfor skal de studerende være indstillet 
på at leve med en deltids-løn. 

- Hvis man som professionsbachelor ikke kan få job, videreuddanner man sig. Det kan give store 
udfordringer for studerende, hvis de ikke kan finde et deltidsjob i en virksomhed.  

- LPH kommenterede, at hun har fået mange henvendelser af potentielle MSK FYS-studerende, som 
ønsker MSK FYS som en deltidsuddannelse. 

- Der kan opstå et hul mellem færdiggørelse af bacheloruddannelse og start på 
erhvervskandidatuddannelsen, fordi de studerende først skal finde et job. 
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Konklusion: 
Det kan ikke undgås, at studienævnet skal omlægge mindst én af sine uddannelser, især inden for det 
sundhedsvidenskabelige hovedområde, da Medicin er fredet fra omlægning. 
 
Opfølgning: 
LPH skal mødes med institutledelsen for at drøfte, hvilke muligheder der er for omlægning, og vil tage input 
med fra studienævnet. 
 
Ad 10. Meddelelser 
KMJ gav besked om, at processen med Årets Underviser er igangsat. 
 
Ad 11. Eventuelt 
SKH kom med ønske om ændring af dato for studienævnsmøde fra 27. juni 2024 til en dag i ugen efter (1.-5. 
juli). 
 
Opfølgning: 
Kalenderinvitationen bliver opdateret, når nyt studienævn er konstitueret. 
 
Ad 12. Lukket punkt 
Gennemgang af sager siden sidst blev udskudt til næste møde. 
 
 
 
Næste møde afholdes den 31. oktober 2023 kl. 12.30. 


	Dagsorden:

